
شهرستانها   7شنبه 31  تیر   1402- 4 محرم  1445 - 22 جولای 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  6040

رئیس سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی 
شــهرداری دزفول با بیان اینکه شــنا کردن 
در رودخانه هــا ممنوع اســت، گفت: با توجه 
به ســرد بودن و سرعت بالای آب در رودخانه 
دز، احتمال غرق شدگی در این رودخانه بسیار 

زیاد است. 
روح الله بهشــتی فرد در گفت وگو با ایســنا، با 
اشــاره به گرمای هوا و افزایش شنا کردن در 

رودخانه ها اظهار کرد: باید توجه شود که شنا 
کردن در رودخانه ها ممنوع است. در شهرهای 
مختلف خوزستان رودخانه، سد یا دریاچه هایی 
وجود دارد و مردم باید بسیار مراقب باشند و 
تنها در محل های شــنا، آب تنی و شنا کنند. 
وی افزود: در پــارک علی کله دزفول، محلی 
با عمق کم آب و با نظارت بیشــتر، برای شنا 

کردن تعیین شده است. 

در تلاش هستیم در این دو سه ماه فصل گرما، 
اکیپ نجات غریق نیز در این محدوده مستقر 
شود اما شنا کردن در دیگر نقاط رودخانه دز 

ممنوع است.
بهشتی فرد با بیان اینکه با توجه به سرد بودن 
و ســرعت بالای آب در رودخانه دز، احتمال 
غرق شدگی در این رودخانه بسیار زیاد است، 
گفــت: در صورتی که مــردم می خواهند در 

رودخانه ها شــنا کنند باید در محلی باشد که 
ناجیان غریق حضور دارند و در غیر این صورت 
با رعایت نکات ایمنی مانند استفاده از جلیقه 

نجات و جای کم آب شنا کنند.
وی با بیان اینکه ســالانه بیــش از ۲۰۰ نفر 
در خوزســتان غرق می شــوند، عنــوان کرد: 
خوزســتان مقام نخست غرق شــدگی را در 
کشــور دارد و آمار غرق شــدگی در اســتان 

خوزســتان نسبت به شهرهای شــمالی آمار 
بسیار بالایی اســت. رتبه نخست غرق شدگی 
در استان خوزستان نیز مربوط به شهر اهواز و 

رتبه دوم مربوط به دزفول است.
رئیس سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی 
شــهرداری دزفــول گفت: در دزفــول صدها 
کیلومتــر کانال روباز شــرکت آب منطقه ای 
شــمال وجــود دارد و به همیــن دلیل آمار 
غرق شدگی دزفول در کانال ها بیشتر است.وی 
بیان کرد: سال گذشته ســازمان آتش نشانی 
دزفول جســد ۹ مورد فوتی بر اثر غرق شدگی 
را کشــف کرد کــه تعدادی از ایــن افراد در 
کانال هــای انحرافی رودخانه دز غرق شــده 

بودند.
نیمی از غرق شدگی ها برای »شنا« نرفته بودند

بهشــتی فرد با اشاره به غرق شدگی دو نفر در 
سال گذشــته در دزفول هنگام عکس گرفتن 
عنوان کرد: حوادث غرق شدگی تنها مربوط به 
شنا نیســت و اکنون عمده موارد غرق شدگی 
به دلیل ســهل انگاری رخ می دهد به گونه ای 
که شاید نیمی از موارد غرق شدگی، برای شنا 
کردن نرفته بودند و در پی حادثه دچار حادثه 

شدند.
وی افزود: کسانی که شناگر هستند می دانند 
کجا باید شــنا کنند و عمومــاً اهالی دزفول 
می دانند کدام نقاط رودخانه خطرناک و کدام 
نقطه امن اســت بنابرایــن کمتر دچار حادثه 
می شوند اما معمولاً گردشگران و مهمانان در 

این رودخانه غرق می شوند.
رئیس سازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی 
شــهرداری دزفول گفــت: رودخانه ها متولی 
ندارند و باید بهره برداران مانند ســازمان آب 
و برق خوزســتان، شــرکت آب منطقه ای یا 
هر ارگان دیگری به این جمع بندی برســند 
که متولی آب کدام اســت تا اقدامات لازم در 
خصــوص قایقرانی و اســتقرار نجات غریق را 
انجام دهند.وی بیان کرد: سازمان آتش نشانی 
امکاناتی برای اســتقرار نجات غریق ندارد در 
حالی که باید گروهــی کار نجات غریق را در 
بخشی از رودخانه بر عهده بگیرند. پیگیری ها 
در ایــن زمینه در حال انجام اســت اما هنوز 

موفق نشده ایم.

تبدیل خلیل آباد خراسان رضوی 
به مرکز مستقیم صادرات انگور

فرماندار شهرستان خلیل آباد در استان خراسان رضوی از تبدیل این منطقه به 
عنوان قطب صادرات انگور خبر داد.به گزارش ایلنا، مســعود یاوری در این باره 
گفت : بخشی از تولیدات انگور این شهرستان غربی خراسان، به شهرهایی نظیر 
مشهد، تهران، تبریز، شیراز و اصفهان ارسال شده و بخشی هم به سایر کشورها 
از جمله روسیه و آسیای میانه و اروپا، صادر می شود.وی در این خصوص اضافه 
کرد: ۸۰  درصد انگور تولید شده در خلیل آباد، تبدیل به کشمش تبدیل شده 

و مابقی صرف تازه خوری می شود. 
خلیل آباد با ۶ هزار هکتار باغ انگور، قطب تولید انگور در استان است و با داشتن 
۵ ســردخانه به ظرفیت ۹ هزار تن، به قطب ســردخانه در منطقه جنوب غرب 
خراسان و مرکز مســتقیم صادرات انگور، تبدیل شده است.فرماندار خلیل آباد 
همچنین اظهارکرد: محصولات خلیل آباد باید با برندسازی و بسته بندی مناسب 
صادر شــود و ایجاد بازارهای جدید برای صادرات، ضروری است. جوامع سنتی 
این شهرستان، باید از بازاریابی سنتی خارج شوند.وی ادامه داد: ۸۵ درصد مردم 
شهرستان خلیل آباد کشاورز هستند و با توجه به اینکه ۸۵ درصد باغات خلیل 
آباد زیر کشت انگور است، می طلبد در این حوزه برنامه هایی را در راستای ارتقای 

بهره وری محصولات، داشته باشند.
از ۳۴۷ هزار بهره بردار بخش کشــاورزی در اســتان، ۱۲ هزار و ۳۳۰ نفر آن ها 
معــادل ۳.۸ درصد در خلیــل آباد فعال هســتند. ۸۶.۵ درصد ارزش ناخالص 
تولیدات بخش کشــاورزی این شهرستان در حوزه باغی، ۱۲.۵ درصد در حوزه 
دامی، کمتر از یک درصد در زراعت و حدود ۵ صدم درصد در بخش شــیلات 
است.عمده ارزش ناخالص بخش کشــاورزی خلیل آباد نیز از محصولات باغی 
اســت و این شهرستان ۳.۲ درصد ارزش ناخالص بخش کشاورزی استان را، به 
خود اختصاص داده که در این حوزه رتبه ۱۲ اســتان را دارد. محدودیت منابع 
آبی، از معضلات جدی بخش کشاورزی خلیل آباد است. منابع آبی به شدت رو 

به کاهش بوده و منابع آب تجدید پذیر، به شدت دچار تنش می شود.

ممنوعیت ورود به آزادراه اصفهان- شیراز 
تا بهره برداری رسمی

مجری آزادراه های مرکز وجنوب کشــور گفت: تردد در آزاد راه اصفهان- شیراز 
به دلیل اجرای عملیات تکمیلی عمرانی تا بهره برداری رســمی ممنوع است.به 
گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، مجری آزادراه های مرکز وجنوب کشوربا اعلام 
پیشــرفت ۹۸ درصدی آزادراه شــیراز –اصفهان گفت: تکمیل این طرح مانند 
نصب درز های انبســاط پل ها، نصب جان پناه ها در نقاط پرتگاهی و روی پل ها، 
تابلوی علائم، خط کشی آزادراه هنوز تکمیل نشده و در حال اجرا است وتردد از 
آزادراه ایمنی لازم را ندارد.علیرضا صلواتی با بیان اینکه برای جلوگیری از بروز 
حادثه، همه مبادی ورودی و خروجی آزادراه به وســیله پیمانکار مسدود شده 
افزود: هموطنان به هشدار ها توجه لازم را داشته باشند و از تردد در این مسیر 
که در حال تکمیل است خودداری کنند.با تکمیل و بهره برداری این طرح ۲۲۴ 
کیلومتری، فاصله بین شــیراز تا اصفهان از نظر مسافت ۱۳۰ کیلومتر و از نظر 
مدت زمان سفر ۲ ســاعت کوتاه تر می شود.مسیر فعلی اصفهان به شیراز ۴۸۵ 

کیلومتر و مدت زمان سفر نیز پنج و نیم تا ۶ ساعت طول می کشد.

آب دریای خزر رمز کیفیت ماهیان خاویاری ایران
مدیرکل شــیلات گیلان با اشاره به رشــد ۳۰ درصدی تولید ماهیان خاویاری 
در این اســتان گفت: آب دریای خزر رمز کیفیت ماهیان خاویاری ایران است.

کوروش خلیلی در گفتگو با مهر، اظهار کرد: تولیدات شــیلاتی گیلان ســهم 
بسزایی در اشتغال، اقتصاد و توسعه استان دارد.وی با اشاره به حضور قدرتمند 
شــیلات گیلان در اجلاس بین المللی بزرگداشت روز ملی خاویار افزود: خاویار 
گیلان در کشــور و حتی دنیا برند اســت و از لحاظ کیفیت حرف برای گفتن 
دارد.مدیرکل شیلات گیلان با اشاره به جایگاه برتر این استان در تولید ماهیان 
خاویاری اضافه کرد: گیلان با رشــد ۳۰ درصدی تولید ماهیان خاویاری ازسهم 

۱۸ تن خاویار استحصالی جزو چند استان برتر کشور است.
خلیلی با بیان اینکه افزایش صادرات ماهیان خاویاری باعث رونق توسعه آبزی 
پروری این گونه ارزشــمند می شود، گفت: در توسعه دریا محور و برنامه هفتم 
نقش توســعه آبزی پروری در دریا و مناطق ساحلی بسیار مهم و حائز اهمیت 
اســت.وی با بیان اینکه رمز کیفیت و برندسازی خاویار ایران به آب دریای خزر 
وابســته است، افزود: کیفیت گوشت و خاویار این ماهیان با آب دریای خزر بالا 
بود و بسیار ارزشمند و مخاطب پسند است.مدیرکل شیلات گیلان از ایجاد شهر 
ماهیان خاویاری در این استان خبر داد و بیان کرد: شیلات گیلان با بکارگیری 
کارشناسان طرح بزرگ شــهر ماهیان خاویاری را با امکان تولید بالا و صنعتی 
و مزارع یکســان تولید با مدیریت متمرکز استفاده از آب دریادر دستور کار قرار 

داده است.

اخبار کوتاه

فعالیت پتروشــیمی دهلران در حالی بــه دلایل نامعلوم 
متوقف شده و بخشــی از نیروهای بومی بیکار شده اند که 
مســئولان در مورد توقف پروژه شفاف سازی نکرده اند. به 
گزارش مهر،  شهرستان دهلران در جنوب استان ایلام قطب 
اصلی تولید نفت در غرب کشور به طوری که روزانه بیش از 
۱۳۰ هزار بشکه نفت در این شهرستان برداشت می شود.در 
این شهرستان پروژه های بزرگ نفت و گاز در حال اجرایی 
شدن است که در آینده ای نزدیک این شهرستان به یکی از 
قطب های انرژی کشور تبدیل می شود. مجتمع پتروشیمی 
دهلران یکی از مهم ترین پروژه های در حال اجرای استان 
ایلام اســت که در شهرســتان دهلران قرار دارد.بر اساس 
طرح مصوب، این مجتمع پس از بهره برداری نهایی سالانه 
بیش از ۶۵۰ هزار تن اتیلن، پروپیلن، بنزین پیرولیز تولید 
و نفت سنگین به بازارهای داخلی و خارجی عرضه خواهد 
کرد، خوراک این مجتمع پتروشیمی از پالایشگاه گاز و گاز 
مایع ۳۱۰۰ واقع در چشــمه خوش تأمین و با خط لوله ای 
به طول ۵۸ کیلومتر به محل آن منتقل می شــود.اما طی 
چند هفته گذشــته تعطیلی این مجتمع در صدر اخبار و 
رســانه های استان قرار گرفت و مســئولان استانی و ملی 
اعلام کردند که این پروژه فعال است اما کارگران این پروژه 

از تعطیلی این پروژه خبر می دهند.
بعد از پیگیری های نماینده مجلس در پایتخت و همچنین 
حضور اســتاندار ایــلام و فرماندار ویــژه دهلران و هیئت 
همراه، دادســتان و ریاست دادگستری استان ایلام و سایر 
مســئولین قضائی دهلــران همچنین حضــور امام جمعه 
شهرستان دهلران و برگزاری جلسات با مدیران پتروشیمی 
دهلران، متأسفانه هیچکدام نتوانستند مشکلات پتروشیمی 
دهلران را حل کنند.طبق گفته کارگران این مجتمع فعلًا 
پروژه پتروشیمی دهلران تعطیل است و کارگران زیادی از 

مجتمع بیکار شده اند.
نماینده صندوق بازنشستگی نفت پاسخگوی ابهامات باشد

بهزاد علیزاده نماینده مردم دهلران در مجلس روز گذشته 
در نشســت با مدیران صندوق بازنشســتگی وزارت نفت 
اظهار کرد: عواقب وقفه پتروشیمی دهلران فقط به بیکاری 
جوانان منطقه ختم نمی شود و مردم شهرستان دهلران هم 
با چشم داشــتن به این فرصت در حوزه های مختلف اعم 
از ساخت و ســاز، برپایی کارگاه ها )تراشکاری، جوشکاری 
و…(، خرید برخی ماشــین الات از جمله ادوات سنگین 

)جرثقیل و ماشــین الات راه ســازی( و هم چنین خرید 
وســایل نقلیه عمومی )اتوبوس و مینی بوس…( سرمایه 
گذاری کرده اند و به نوعی همه مردم شهرستان تحت تأثیر 
این وقفه قرار می گیرند.وی با بیان اینکه این وقفه با توجه 
به روند طولانی شدن پروژه، سبب رنجش خاطر مردم شده 
است، خاطرنشان کرد: حق مردم نجیب، مرزدار و انقلابی 
شهرستان دهلران با توجه به ظرفیت های آن، این است که 
با نگاه ویژه و حساسیت بیشتری به آنها توجه شود.علیزده 
با اشــاره به اینکه هرگونه تبعات اجتماعــی و منفی این 
موضوع بر عهده دست اندرکاران پروژه است، افزود: بنده به 
عنوان وکیل مردم در مجلس، اســتاندار و فرماندار ویژه به 
عنوان نمایندگان عالی دولت در استان و شهرستان، بارها 
از ســوی افکار عمومی و رسانه ها مورد سوال واقع شده ایم 
در حالــی که نه اختیارات لازم در این خصوص داریم و نه 
اطلاعــات کافی. وی گفت: می طلبد یــک نفر از مجموعه 
مربوطه به عنــوان نماینده صندوق و یا هلدینگ با حضور 
در صدای و ســیمای مرکز استان ایلام جزئیات علت وقفه 
پیش آمده، زمان از سرگیری فعالیت جدی پروژه، بازگشت 
به کار نیروهــا و هم چنین موضوع انتقال خوراک ان جی 

ال را به صورت شفاف و صادقانه با مردم در میان بگذارد.
مشکلات تسهیلات ارزی و ریالی پتروشیمی

در ادامه این نشســت مدیران حاضر با توجه به مشکلات 
مالــی هلدینگ در خصــوص تســهیلات ارزی و ریالی از 
تعدیــل نیروها در فرصت زمانی ۴ ماهــه )پایان ابان ماه( 
برای رفع مشکلات مالی، خرید تجهیزات موردنیاز پروژه و 
هم چنین از ســرگیری فعالیت پروژه سخن به میان آورده 
تا در این مدت تلاش کنند پروژه به ریل سابق خود برگردد 
که علیزاده ضمن مخالفت با این امر از آنها خواســت بدون 
تعدیل نیــرو حداکثر تا دو ماه دیگــر فعالیت بخش های 
مختلف پروژه به روند بهمن و اســفندماه ســال گذشــته 
برگردد.در این راســتا و با توجه به مشــکلات مالی مطرح 
شــده، علیزاده ضمن اعلام امادگی برای هرگونه همکاری 
در ایــن خصوص، با دفتر وزیر اقتصاد تماس گرفت و مقرر 

شــد هفته آینده جلســه ای در دفتر وزیر با حضور معاون 
ارزی بانک مرکزی و مســئولان صندوق توسعه ملی برای 
رفع مشکلات یاد شده برگزار شود.علیزاده در پایان ضمن 
ابراز نارضایتــی از تعدیل نیروها، با تاکید دوباره بر فرصت 
زمانی حداکثر دو ماه بدون تعدیل نیرو، از آنها خواســت از 
هیچ تلاشی برای فعال شدن مجدد پروژه به وضعیت سابق 

خود فروگذاری نکنند.
امام جمعه دهلران نیز اظهار کرد: کارگران پتروشــیمی را 
فرزندان خود می دانم و مهم ترین دغدغه ام این اســت که 
هیچ کارگری اخراج یا تعلیق نشــود.حجت الاســلام سید 
محسن موســوی بیان کرد: با پیگیری هایی که مسئولان 
در شهرســتان و اســتان انجام داده اند، صدای ما به مرکز 
کشور رسیده اســت و پتروشیمی دهلران با قدرت و قوت 
خود، ادامه کار خواهد داد.وی افزود: تقاضای ما از مسئولان 
کشوری این بوده که هیچ کارگری در پتروشیمی دهلران 
یا شرکت های تابعه ی آن اخراج یا تعلیق نشود.امام جمعه 
دهلــران بیان کرد: مگر می شــود ظرفیت پــروژه عظیم 
پتروشیمی دهلران با پنجاه درصد پیشرفت و سرمایه های 
کلان ملی که خوراک آن هم بومی و آماده اســت، تعطیل 
شود؟ وی گفت: رفع فوری مشکلات ارزی و ریالی و بانکی 
پروژه  ملی پتروشــیمی دهلران به صورت جدی در دستور 

کار مسئولان است.
حســن بهرام نیا اســتاندار ایلام در بازدید از پتروشیمی 
دهلران و نشســت بررسی مشــکلات پتروشیمی دهلران 
گفت: تا قبل از اســتقرار دولت سیزدهم پروژه پتروشیمی 
دهلران ۱۲ درصد پیشــرفت داشــته کــه در این دولت 
پیشرفت آن به ۵۰ درصد رسیده است که این نشان از کار 
جهادی دارد.استاندار ایلام گفت: ضمن ملاقات با کارگران 
پروژه و مدیران فنی و نماینــدگان کارگران، صحبت های 
این عزیزان را در خصوص پیشــرفت پروژه و مشکلات آن 
را شــنیدیم که نه تنها دغدغه کارگران این مجموعه بلکه 
دغدغه همه مسئولان استانی و مردم استان و دهلران است.
وی افزود: در این جلسه که رئیس هیئت مدیره پتروشیمی 

و مدیران پتروشــیمی دهلران حضور داشتند چند نفر از 
نماینده کارگران در جلســه مطالب خود را بیان کردند و 
در این نشست همچنین به صورت تلفنی با حمیدی مدیر 
عامل پتروشــیمی دهلران برای رفع دغدغه عزیزان تماس 
برقرار شد و مشکلی که در ارتباط با بیکار شدن جمعی از 
پرســنل زحمت کش و کارگران این مجموعه مطرح بود با 
وی در میان گذاشته شد.بهرام نیا اظهار کرد: خروجی این 
پیگیری هــا به این انجامید که کارگــران عزیز به کار خود 
مشــغول شوند و اگر مدت زمانی هم بیکار شوند نسبت به 
پرداخت حقوق آنها اقدام شــود و نهایت سعی و تلاش بر 
بازگشت کارگران اســت و اگر عده ای به هر دلیلی امکان 
جذب آنها فعلًا فراهم نباشد حقوق و مزایای آنها پرداخت 
شــود و این باید مقطعی باشد و باید به کار خود برگردند 
و نتیجه جلســه باعث خوشحالی مردم استان و شهرستان 

و کارگران شود.
استاندار ایلام با اشاره به فراز و فرود در پروژه ها تصریح کرد: 
در مواقعی ممکن افزایش کارگر با توجه به راندمان کار نیاز 
باشــد و در مقطعی هم ممکن کاهش کارگر داشته باشند 
که طبیعی اســت.وی به مشکلات پیش آمده در خصوص 
ال ســی برای پروژه پتروشیمی دهلران اشاره و افزود: این 
مشــکلات مربوط به بانک مرکزی بوده کــه قرار بوده به 
صورت حواله ای خرید تجهیزات از کشورهای اروپایی انجام 
گیــرد اما بنا به هر دلیل بانــک مرکزی نپذیرفته و باید از 
طریق ال سی انجام شود که این موضوع زمان بر شده و در 
مجموع این وعده را از قول مدیر عامل پتروشیمی دهلران 
و مدیرعامل پتروپالایش می دهیم که کارگران به کار خود 
مشغول شوند و اگر فاصله ای در برگشت به کار آنها حاصل 

شد تا زمان برگشت حقوق و مزایای آنها پرداخت شود.
اســتاندار ایلام با قول این وعده کــه هفته آینده از طریق 
معــاون اول رئیــس جمهور یا وزیر کشــور رفع مشــکل 
پتروشــیمی دهلران را پیگیری می کند افزود: ما مســائل 
توســعه ای و مدیریتــی در نظــر داریم و به فکــر ایجاد 
صنایع پایین دســتی پتروشیمی هستیم و در استان ایلام 
اکر ظرفیت هــای نفت و گاز را بالفعــل کنیم توان پارس 
غربی را داریم.پتروشــیمی دهلران یک پروژه ملی است و 
اینکه خیلی از خانواده های شهرســتان از این پروژه ارتزاق 
می کنند و قطعاً تعطیلی این پروژه باعث آسیب زیادی به 

خانواده ها خواهد شد.

مجموعه تاریخی »بســطام و خرقان« یکی از 
نامزدهای ثبت جهانی یونســکو است که بیش 
از یک دهه معطــل ثبت مانــده، درحالی که 
موانع زیادی برای جهانی شــدن دارد. معاون 
میراث فرهنگی ســمنان و مدیر پایگاه میراث 
فرهنگــی این مجموعــه معتقدند کــه برای 
ثبت جهانی »بســطام و خرقان« باید دخل و 
تصرف هایی که در حریم آن شــده است، رفع 
شود.»بســطام و خرقان« از آثار تاریخی استان 
سمنان هستند که دربرگیرنده مجموعه آرامگاه 
و خانقاه بایزید بســطامی، برج کاشانه )غزنه(، 
رواق صفوی، منار بســطام، گنبد غازان خان، 
مدرســه شاهرخیه، مســجد جامع بسطام در 
ابوالحسن  بایزید بســطامی، آرامگاه  مجموعه 
خرقانی، آرامگاه ابن یمین فریومدی و... است. 
این مجموعه ارزشمند در فهرست میراث جهان 
اسلام به ثبت رسیده است و  از سال ۲۰۰۷ در 
فهرست انتظار ثبت جهانی یونسکو قرار گرفته 
اســت، اما تعرض هایی که در گذشته در حریم 
و عرصه این مجموعه اتفاق افتاده، ثبت جهانی 
آن را عقب انداخته اســت. در واقع سال هاست 

که آزادسازی حریم و عرصه »بسطام و خرقان« 
مطرح اســت و متولیان معتقدنــد که یکی از 
الزامات ثبت جهانی مجموعه تاریخی بســطام 
و البته خرقان، آزادســازی عرصه و حریم این 
مجموعــه تاریخی اســت که تحقــق این امر 
نیازمند تخصیص اعتبار اســت.  ساخت وساز 
ســاختمان های بلندمرتبه در حریم مجموعه 
»بســطام« و وجود مرکز خرید وابسته به اداره 
اوقاف در عرصه آن از معضل هایی است که در 
ثبــت جهانی آن خلل ایجاد کرده اســت و در 
طول ســال هایی که جلسه های متعددی برای 
رفع این معضل  برگزار شده، تغییری در وضعیت 
موجود ایجاد نشــده و آن ساختمان ها و مرکز 
خرید هم محکم تر از قبل ســرجای خود قرار 

گرفته اند.  
با وجود این که میــراث  فرهنگی متولی اصلی 
ثبــت جهانی یک اثر اســت، امــا درباره ثبت 
جهانی این مجموعه بارها اعــلام کرده اند که 
رفع چالش های »بسطام و خرقان« و پیشرفت 
روند ثبت جهانی »بســطام و خرقان« نیازمند 
همکاری دستگاه های اجرایی است و به عقیده 

برخی فعــالان میراث  فرهنگــی، همکاری و 
مشــارکت اداره اوقاف که از جملــه متولیان 
مجموعــه تاریخی بســطام و خرقان اســت، 
می تواند در پیشرفت این روند تاثیرگذار باشد.
ساخت وساز ساختمان های بلندمرتبه در حریم 
مجموعه »بسطام« و وجود مرکز خرید وابسته 
به اداره اوقاف در عرصه آن از معضل هایی است 
که در ثبت جهانی آن خلل ایجاد کرده اســت 
و در طول ســال هایی که جلسه های متعددی 
برای رفع این معضل  برگزار شــده، تغییری در 
وضعیت موجود ایجاد نشــده  سروش هاشمی 
ـ معاون میراث  فرهنگی استان سمنان ـ درباره 
وضعیت پرونده ثبت جهانی  »بسطام و خرقان« 
به ایسنا گفت: ثبت یک اثر در فهرست جهانی 
فقط وظیفه میراث فرهنگی نیست. مجموعه ای 
از اداره هــای اجرایی باید با هم همکاری کنند 
تا ایــن اتفاق بیفتد.  در مجموعه »بســطام و 
خرقان« بــه علت اینکه دخــل و تصرف های 
زیادی از گذشته تا امروز ایجاد شده است، باید 
همه دستگاه های اجرایی از جمله اداره اوقاف و 
شهرداری در کنار میراث  فرهنگی قرار گیرند.  
او اضافه کرد: بزرگترین مشــکل این مجموعه 
به عهده مدیریت شــهری است، به طور مثال 
در گذشته یکســری ساختمان های بلندمرتبه 
ساخته شــده که بزرگترین معضل برای ثبت 
جهانی این مجموعه تاریخی اســت و باید این 
بناها تملک و ارتفاع آن ها کم شود.  برای رفع 
این معضل، دو یا سه جلسه با حضور استاندار 
و دستگاه های اجرایی به دبیری میراث  فرهنگی 
برگزار شده است و قرار بر این شد دستگاه های 
ذی ربط با محوریت میراث فرهنگی جلسه های 
متعددی برگزار کنند و راه کارهایی ارائه دهند 

تا این مشکلات رفع شود.  
هاشــمی اظهار کرد: پرونده اولیه ثبت جهانی 

»بسطام و خرقان« آماده شده که نشان می دهد 
این مجموعه در یونســکو نامزد است، اما باید 
ایــن معضلات رفع تا به عنــوان نامزد جهانی 
معرفی شــود که این مرحله هنوز انجام نشده 
اســت.  معاون میراث  فرهنگی استان سمنان 
همچنیــن درباره وضعیت حفاظت از مجموعه 
»بسطام و خرقان« بیان کرد: مجموعه بسطام 
و خرقان یک پایگاه میراث ملی دارد و هر سال 
بودجــه آن از امور پایگاه هــا ابلاغ و تخصیص 
می شود. مرمت و ساماندهی مجموعه هر سال 
و در طول سال انجام می شود و از طریق پایگاه 
وضعیت آن رصد می شود.  حامد عادل ـ مدیر 
پایگاه میراث  فرهنگی بســطام و خرقان ـ نیز 
درباره وضعیت این مجموعه تاریخی به ایســنا 
گفت: پایگاه میراث فرهنگی بســطام و خرقان 
از ســال ۱۳۹۶ با مرمت حمام تاریخی آغاز به 
کار کرده است. از زمان شروع فعالیت های این 
پایگاه، اقدامات حفاظتــی و مرمتی گوناگونی 
در هر دو مجموعه انجام شــد که نخستین آن 
مرمت یک حمام تاریخی و متروکه بود که طبق 
پرونده ثبتی مربوط به دوره ایلخانی است. این 
فضا به طــور موقت به عنوان دفتر پایگاه مورد 
اســتفاده قرار گرفت و در برنامه بلند مدت به 
عنوان فضای موزه ای دیده شده است که به رفع 
موانع مالکیتی و حقوقی نیاز دارد. او اضافه کرد: 
بعد از شــروع به کار رسمی پایگاه ملی بسطام 
و خرقان، اقدامات حفاظتی و مرمتی اولویت دار 
و ســاماندهی برای هر دو مجموعه »بسطام و 
خرقان« در دســتور کار قرار گرفت. از موضوع 
مطالعات و استحکام بخشــی منار ســلجوقی 
بسطام تا طراحی معماری مزار بایزید بسطامی 
و عملیات اجرایی پوشــش آن، اقداماتی انجام 
شــد. در حریم مجموعه نیز یکسری اقدامات 
مشترک با شهرداری انجام شد که از آن جمله 

می توان به جداره سازی های اطراف مجموعه از 
محل اعتبارات بازآفرینی شــهری اشاره کرد.
عادل با بیان این که به لحاظ حفاظتی، اقدامات 
خود را طبق اولویت ها پیش می بریم، ادامه داد: 
مجموعه بســطام از دوره قاجــار طبق تصاویر 
موجود وضعیت نابســامانی داشــته و تا کنون 
شرایط آن رو به بهبودی بوده است و امروز در 
حوزه اقدامات حفاظتی وضعیت نسبتا مطلوبی 
دارد. با توجه به اعتبارات تخصیصی و با توجه 
به حجم آثاری که از قرن سوم هجری تا دوره 
معاصر در محدوده دو هکتاری عرصه بســطام 
و کمی کمتــر از دو هکتار در محدوده آرامگاه 
شیخ ابوالحسن خرقانی و حریم آن به جا مانده 
و همینطور تعدد و تنــوع آثار، مدیریت منابع 
مالی برای پیشبرد اهداف راحت نیست.او افزود: 
اگر بخواهیم با توجه به موارد یاد شده به میزان 
اعتبارات منطقی نگاه کنیم باید سالانه حدود 
چهار تا پنج میلیارد تومان اعتبار داشته باشیم 
تا به شکل منظم برنامه های حفاظتی، مرمتی 
و پژوهشی را جلو ببریم. از سویی به برنامه های 
حفاظتی و مرمتی اقدامات مربوط به رفع موانع 
ثبت جهانی نیز اضافه می شود که خود اعتبار 
جداگانه ای نیاز دارد. طبیعی است که با توجه به 
محدودیت های موجود باید بر اساس اولویت ها 
اقدامات لازم را انجام دهیم.مدیر پایگاه میراث 
فرهنگی »بســطام و خرقان« با اشاره به تهیه 
نقشــه مدیریت مجموعه در راستای ملزومات 
آماده ســازی پرونــده ثبــت جهانــی، گفت: 
مجموعه بســطام و خرقان از ســال ۲۰۰۷ در 
فهرست انتظار یونســکو قرار گرفته است و از 
شاخص ترین موانع ثبت جهانی، املاک موجود 
در عرصه مجموعه بوده که حدود پنج هزار متر 
مربع اســت و آزادسازی آن ســال های زیادی 
است که  مورد بحث در محافل تخصصی است. 

مسئولان شفاف سازی کنند

ابهام در علل توقف فعالیت پتروشیمی دهلران

یک پاساژ و چند ساختمان نمی گذارند »بسطام و خرقان« جهانی شود!

رئیس سازمان آتش نشانی دزفول مطرح کرد

غرق شدن سالانه ۲۰۰ نفر در رودخانه دز

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی قائمشهر

نظر به دســتور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد 
ثبتی قائم شهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت 

اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد:
املاک متقاضیان واقع در قریه واسکس پلاک ۳۹ اصلی بخش ۱۶

۵۲۵ فرعی بنام آقای مسعود ناظمی نسبت ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
اســت که به میزان ۱۹.۱۲۵سیر عرصه وقف است به مساحت ۳۸۳.۹۵ متر مربع قسمی از پلاک 
۴۲۷ فرعی از ۳۹ اصلی بخش ۱۶ خریداری مع الواســطه از آقای عباس بخشیان واسکسی مالک 

رسمی 
 لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلی / 
کثیر الانتشار در شهرها منتشر و در روستاها علاوه بر انتشار آگهی رای هیات الصاق تا در صورتیکه 
اشــخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشــند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در 
روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و 
رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این 
صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره 
ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مینماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 
نیست. بدیهی است برابر ماده ۱۳ آئین نامه مذکور در مورد قسمتی از املاکی که قبلا اظهار نامه 
ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید حدود مراتب را 
در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان باطلاع عموم می رساند و نسبت به املاک 
در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود واحد ثبتی آگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی 
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مرتضی قاسم پور- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان قائمشهر

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قزوین
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمان های فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

کلاســه   ۱۴۰۲/۰۴/۱۳ مــورخ   ۱۴۰۲۶۰۳۰۹۰۰۱۰۰۱۲۳۰ شــماره  رای  برابــر 
۱۴۰۱۱۱۴۴۰۹۰۰۱۰۰۰۱۱۹ موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضی آقای امیر افشاری فرزند محرمعلی کد ملی ۴۳۲۲۳۰۹۷۴۷ صادره از قزوین 
در ششــدانگ یک باب ساختمان به مســاحت ۷۰ متر مربع پلاک شماره ۲۸۲- اصلی واقع در 
قزوین بخش ۴ شمال غرب قزوین حوزه ثبت ملک منطقه یک قزوین محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص 
نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس اخذ رســید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
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شعبان عسگری 
رئیس ثبت اسناد و املاک


